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SHODA PODMĚTU S PŘÍSUDKEM

* jednoduchý podmět

Př. Studenti se dostatečně nepřipravili na písemku z českého jazyka.
Podmětem je podstatné jméno rodu mužského životného v množném čísle

→ v přísudku je –i
Další spojení: fotbalisté trénovali, kohouti budili vesnici, sněhuláci roztáli, ptáci zpívali, Kabáti vydali desku, 

Př. Počítače se staly nezbytnými pomocníky. Kamarádky se o mě dobře postaraly.
Podmětem je podstatné jméno rodu mužského neživotného nebo ženského v množném čísle

→ v přísudku je –y

Další spojení: děti si hrály, maminky probíraly dětské nemoci, slepice hrabaly, sněhuláky se bortily, traktory oraly, jeřáby zdvihaly náklad, oči mu svítily

Př. Obě naše auta stála před domem.
Podmětem je podstatné jméno rodu středního v množném čísle

→ v přísudku je –a

Další spojení: kolena bolela, děvčata probírala novou módu, štěňata spala, pole se zelenala
Pozn. Některá podstatná jména kolísají v životnosti, mohou mít životný i neživotný tvar:

ledoborce – ledoborci

ukazatele – ukazatelé

slova k zapamatování: lidičky, rodiče, koně – ve shodě píšeme měkké –i
* několikanásobný podmět

Př. Tatínek, maminka a děti šli do divadla.

Pokud je mezi podstatnými jmény byť jen jediné jméno rodu mužského životného, bude v přísudku –i
Další spojení: kohout, slepice a kuřata pobíhali po dvoře, kuchař a kuchařky míchali polévku, kůň a kobyla byli zapřaženi, studentky a jejich učitel navštívili přednášku
Př. Divadla se zúčastnily/i studentky i studenti naší školy.
Předchází-li přísudek před podmětem, je možná obojí shoda (obvyklá je shoda s nejbližším podstatným jménem)

Další pravidla:

1. Při shodě se řídíme smyslem celého textu.

Př. Co jsme se tě natrápili! (my všichni)

      Co jsme se tě natrápily! (my tety)

2. Všeobecný podmět (někdo, lidé) → -i

Př. Hlásili to v rozhlase. Povídali, že mu hráli.
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